
ilen huomasin Ruotsin teksti-TV:ssä, että 
NSB:llä on korkea täsmällisyys ja laatu  
junaliikenteessä. Iloitsin hyvin paljon, että 

sain lukea tästä. Ei niin paljon siitä, että junat ovat 
aikataulussa vaan siitä, että se antoi positiivisen 
mediakuvan rautateistä. Valitettavasti kuva  
Ruotsin rautateistä ei ole yhtä positiivinen.  
Jokaista pientä tapahtumaa, vaihde joka ei toimi, 
signaali joka ei vaihda ”ajoon” tai pudonnut  
ajojohto, julistetaan suureellisesti valtakunnan  
lehdistössä ja nimitetään junakurjuudeksi.  
Positiivista kuitenkin , että eduskuntapuolueet, 
jotka aikaisemmin puolustivat omaa autoa, ovat 
nyt todella huomanneet myös rautateiden olemas-
saolon ja rautateiden kunnostus- ja laajentamis-
tarpeen. Silloin poliitikot tekevät sellaista, missä  
he ovat hyviä: he antavat rahaa. Silloin tilanne on 
rauhallinen ja yhtä juhlaa, kun voidaan osoittaa 
toimintatarmoa. Mielenkiintoista on, että samall a 
kun Trafikverket saa enemmän rahaa, niin ura-
koitsijat sanovat henkilökuntaa irti tai jopa jättävät 
Ruotsin markkinat. Kuka silloin tekee työn?

Rahalle kaikki kunnia, mutta se ei riitä. Tar-
vitaan myös tehokkaita toimenpiteitä johtama-
an infrastruktuuriviranomaiset käyttämään rahat 
oikeisiin asioihin. NJT on useassa tilaisuudessa esi-
tellyt laajoja satsauksia, jotka tapahtuvat Tanskassa, 

Norjassa ja Suomessa. Ruotsin puolesta ei ole voi-
tu tilittää muuta kuin laajat satsaukset City rataan, 
mikä tapahtuu Tukholmassa. Mutta  muualla  
Ruotsissa ei ole rakenteilla paljon muuta kuin 
Västkust-radan laajennus, joka aloitettiin 1990- 
luvun keskivaiheella ja joka ei vieläkään ole valmis. 
Se mitä tapahtui Ruotsissa 1990-luvulla kun  
laajennettiin Mälarin- ja Svealandin radat,  
tiettyjen runkoratojen parantaminen nopealle  
liikenteelle ja satsaukset suurkaupunkialueille 
näyttävät tapahtuvan tänä päivänä muissa  
Pohjoismaissa.

Ruotsissa näyttää prosessi kuitenkin pysähty-
neen. Suurnopeusradat on lykätty tulevaisuuteen, 
vaikka suurta alueellista kiinnostusta on esiinty-
nyt ja viime vuosina poliittinen tahto on lisään-
tynyt, mutta sitten ei ole tapahtunut mitään. Jos 
tämä johtuu siitä, että infrastruktuuriviranomai-
set työskentelevät tänä päivänä enemmän suunnit-
telun parissa kuin infrastruktuurin kehityksen ja 
hallinnon kanssa ilman omia resursseja rakentaen  
ja kunnossapitäen rautateitä, niin tulevaisuus saa 
näyttää.

Nyt on aika siirtyä sanoista tekoihin. Kääriä  
hihat ja lyödä lapio maahan!

Lyö lapio maahan

MIKAEL PRENLER
Päätoimittaja
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”Jernbaneforvalt
ningene skal ikke 
bare planlegge  
fremtidens jernbane, 
men også bidra til 
god samfunns 
utvikling.”

Ove Skovdahl,
styremedlem NJS  

norsk avdeling

Stockholm på spåret 
med nya Citybanan
Stockholm på spåret 
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Välkomna till ett nytt 
nummer av NJT. Här kan 
ni bland  annat läsa om 
hur upprustningen av 
de gamla stationshusen 
i Norge ökat trivseln 
bland järnvägs arbetarna. 
Vi får också lära oss hur 
beslutsprocessen från idé 
till färdigt järvägsprojekt 
går till i Danmark.  
Nästa nummer av NJT 
kommer den 2 septem
ber – då som mässtidning 
inför Elmia Nordic Rail 
och Elmia Future Trans
port i Jön köping.E

Sätt spaden i jorden
yligen noterade jag på svensk text-tv 
 att NSB har en mycket hög punktlighet 
och kvalitet i sin tågtrafik. Det gladde mig 

mycket att läsa detta. Inte så mycket att tågen går 
i tid som att det gav en positiv mediabild av järn-
vägen. Tyvärr är bilden av den svenska  järnvägen 
inte lika positiv. Varje liten händelse, en växel som 
inte fungerar, signaler som inte slår om till ”kör” 
eller en nedriven kontaktledning slås upp stort i 
rikspressen som tågeländet. 

Det positiva är att riksdagspartier som tidigare 
värnat om den egna bilen nu faktiskt har fått upp 
ögonen för att det även finns en järnväg – och att 
denna järnväg behöver rustas upp och byggas ut. 
Då gör politiker det som de är bra på: anslår  
pengar. Då är allt frid och fröjd och man kan visa 
på handlingskraft. Intressant är att samtidigt som 
Trafikverket får mer pengar, säger entreprenad-
företag upp personal eller till och med lämnar den 
svenska marknaden. Vem ska då göra jobbet?

Pengar i all ära, men det räcker inte. Det 
måste också till krafttag för att styra infrastruktur-
myndigheterna så pengarna används för rätt  saker. 
NJT har vid ett flertal tillfällen presenterad de  
omfattande satsningar som sker både i Danmark, 
Norge och i Finland. Men från svensk sida har det 
inte funnits så mycket att redovisa mer än de om-
fattande satsningar på Citybanan som sker i Stock-
holm. I övriga landet händer inte så mycket mer 

än utbyggnaden av Västkustbanan som påbörja-
des i mitten av 1990-talet och fortfarande inte är 
färdig byggd. 

Det som hände i Sverige under 1990-talet 
med utbyggnad av Mälar- och Svealandsbanorna,  
 anpassning av vissa stambanor till snabbtåg och 
satsningar i storstadsregionerna ser ut att ske i de 
övriga nordiska länderna i dag. Men i Sverige har 
processen stannat av. Höghastighetsbanor har dra-
gits i långbänk, trots stort regionalt intresse och 
en politisk vilja som ökat på senare år. Men sedan 
händer inte så mycket mer. 

Om det beror på att infrastrukturmyndigheten 
i dag jobbar mer med planering än med utveck-
ling och förvaltning av infrastrukturen utan egna 

resurser för att bygga 
och underhålla järn-
vägen får framtiden 
utvisa.

Det är dags att gå 
från ord till hand-
ling. Kavla upp är-
marna och sätt spa-
den i jorden!
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MIKAEL PRENLER
Huvudredaktör

Första spårväxeln läggs på 
plats i Citybanans tunnel i 
Stockholm.
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